
یک کارنامه و چند مدعی 

تنها دو ماه از حضور علیرضا زاکانی در شهرداری تهران 
گذشته بود که 110 اتوبوس نو وارد ناوگان حمل و نقل عمومی 
تهران شد. دستیار ویژه شهردار تهران خرید 175 اتوبوس را 
دستاورد دو ماهه علیرضا زاکانی شهردار تهران دانست و آن 
را با کارنامه 4 ساله مدیریت گذشته مقایسه کرد. شهردار 
تهران آن زمان وعده داده بود که 65 اتوبوس باقی مانده این 
قرارداد یک ماهه وارد ناوگان می شود. محمد علیخانی، رئیس 
کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر پنجم هم همان 
زمان در واکنش به این مطلب گفته بود که تنها فعالیتی که 
شهردار کنونی تهران برای خرید این اتوبوس ها کرده، امضای 
قرارداد است. شنبه این هفته نیز شهردار تهران فاز نخست 
پایانه اکباتان را افتتاح کرد؛ پروژه ای که از سال 97 تکمیل آن 
از سوی مدیران شهری دنبال می شد اما در مراسم بهره برداری 
از این پایانه به عنوان یک پروژه متروک و خاک خورده نام برده 
شد که در این دوره از مدیریت شهری به اتمام رسیده است . 
علیرضا زاکانی در این مراسم گفت که تلاش کردیم توجه به 
تحول در حوزه مدیریت و بعد از آن توجه به تحول اجتماعی 
را دنبال و نقشه راه تعالی را در شهر ترسیم کنیم؛ در همان 
گام اول یک الگویی را مبتنی بر چشم انداز 10 ساله در 1۲ 
سیاست و 90 کلان پروژه را ابراز داشتیم؛ همزمان توجه به 
پروژه های بر زمین مانده و تاکید بر تکمیل این پروژه ها در 
دستور کار قرار گرفت که یکی از آنها این پایانه است. اما سهم 
مدیریت شهری کنونی در این پروژه چقدر است ؟ کارگاه های 
این پروژه که در زمان محمدباقر قالیباف در شهرداری 
کلنگ زنی شده بود در سال 93 با 35 درصد پیشرفت فیزیکی 
ساختمانی و تجهیزات صفر تعطیل شده بود. کارگاه این پروژه 
در سال 97 دوباره آغاز به کار می کند و از حالت متروکه خارج 
می شود، مدیران قبلی با پیشرفت 80 درصد ساختمانی و 
پیشرفت 65 درصدی تجهیزات تحویل مدیران تازه می شود 
و در زمان بهره برداری پیشرفت تجهیزات به 75 درصد و 
ساختمانی به 85 درصد می رسد. البته کارشناسان این حوزه 
معتقدند که این پروژه با این میزان پیشرفت قابل بهره برداری 
است و معتقدند بهره برداری از آن می تواند تاثیر اندکی برسر 
فاصله قطارهای خط 4 بگذارد و چالش اصلی این خط کمبود 
واگن است. محمد علیخانی رئیس کمیسیون عمران و حمل 
ونقل شورای پنجم شهر تهران هم در این رابطه به اکوایران 
می گوید : این پروژه در دوره پنجم عمده فعالیت هایش انجام 
شده و قبل ازمراسم افتتاح هم درحال بهره برداری بود. او ادامه 
می دهد : مشخص است که پروژه ای با مقیاسی به این بزرگی 
که حدود 1000 میلیارد هزینه آن شده، در این چند ماهی 
که مدیریت شهری جدید مستقر شده انجام نشده و مربوط به 
سال های گذشته  است که بخشی از آن در دوره آقای قالیباف 
انجام شده، در دوره  مدیریت شهری جدید به بهره برداری 
رسیده، البته چند سالی است این پروژه متوقف بود و بعد 
تامین منابع شد. به گفته علیخانی حدود 100 میلیارد در دوره  
آقای حناچی منابع به این پروژه تزریق شد و تقریبا می شود 
گفت این پروژه به انتها رسیده بود، ولی درست نبود با وجود 
این نقص ها افتتاح شود و نیاز به فرصتی برای تکمیل آن بود. 
بخش کمی از آن برای این دوره  مدیریت شهری مانده بود 
که خب طبیعتا انجام شده است. آنهایی که دستی به آتش 
دارند و به قول معروف آنهایی که کار عمرانی کردند، می دانند 
چنین پروژه  بزرگی در حد 1000 میلیارد نه در مدت کوتاهی 
منابعش قابل تامین است و نه در طول یک زمان چندماه انجام 
می شود. این عضو سابق شورای شهر تهران ادامه می دهد : 
 خوب است که آقایان خودشان کاری را شروع کنند و تمام 
کنند ما ببینیم و از آنها تشکر و سپاسگزاری کنیم. اتوبوس ها 
را یادتان هست که گفتند ظرف 90 روز یا 100 روز این کار را 
کردیم! اینها ظرف 4 سال نکردند و ما ظرف 90 روز کردیم! 

یعنی اینها معجزه کردند! 

  آقای یاقوتی، چرا کوهرنگ گل آلود 
شد؟

 تا به حال کوهرنگ به این شدت غلیظ نشده 
بود؛ کوهرنگ همیشه گل آلود است، موقع 
بارندگی باید گل آلود باشد مگر می شود چشمه ای 
تحت تاثیر سیلاب قرار نگیرد و این طبیعی است 
اما این بار میزان غلظت اینقدر زیاد بوده که آب، 
حالت سیالش را از دست داده است.      در این 
پدیده، یک علت سطحی داریم و یک علت زیر 
سطحی؛ چشمه ای داریم که از دو منبع سطحی 
و زیرسطحی تغذیه می کند و این چشمه یک 
مدت کور شد.       وقتی دوره ای سرچشمه کور 
شود رسوبات ته نشین می شود وقتی دوباره 
چشمه تغذیه شود رسوبات وارد آب می شود و 
آب را گل آلود می کند و این عامل گل آلودگی 
زیرسطحی است.      عامل دوم سطحی است؛ با 
بارش های مونسون، روان آب ها با قدرت بالایی 
آمدند و باعث جاری شدن خاک شده و رسوبات 
را وارد سرچشمه کردند که البته این هم ریشه 
در عدم مدیریت صحیح منابع آبی دارد که اگر 
چشمه خشک نمی شد این اتفاق نمی افتاد. 
     البته تغییر اقلیم هم می تواند تاثیر داشته باشد 
اما شعار من این است که مشکلات آب و کم 
آبی ایران ۲0درصد در اثر تغییر اقلیم است و 
80درصد به دلیل عدم مدیریت صحیح منابع 
آب در ایران است. از 31 استان ما 30 استان 
بحران فرونشست زمین دارند چون مدیریت 

منابع آب نداریم.        
  برخی افراد انفجارها درطرح حفاری 

تونل، زلزله اندیکا و تداخل لایه های زمین را 
عامل گل آلود شدن این سرچشمه می دانند 

نظر شما چیست؟   
 این مساله نیازمند داده های علمی است. 
یک طرح موضوع )پژوهش( با ارائه مستندات 
علمی و بازخورد )جمع آوری اختلاف نظرها و 
در یک سو قراردادن آن(، حاصل شده و فرآیند 
آن یک آموزش و راهبرد علمی است. تمام 
استانداردهای جهان، حاصل تجارب و مستندات 

علمی کارگاه هاست.       
  علت خشکیدگی و کور شدن کوهرنگ 

در پاییز سال آبی گذشته چه بود؟   
 ما مشکل در مدیریت منابع آب داریم، مدیریت 
منابع آب ایران از نوع تقاضا نیست از نوع عرضه 
است. مدیریت تقاضا جامع نگر و توسعه محور 
است اما مدیریت عرضه مثلا مسئولی می رود 
سراغ یک مسئول بالاتر و یک مطالبه می کند مثلا 
پتروشیمی یا اراضی تحت پوشش یا انتقال آب 
می خواهد مدیری که در راس قرار گرفته توسعه 
محور نگاه نمی کند مدیریت عرضه می بیند و 
می خواهد آن شخص را راضی کند وگرنه دلیل 
این همه حفر چاه در اصفهان چیست؟ تاسیس 
.  این چیدمان غلط  . پالایشگاه، ذوب آهن و.
صنعت در آن منطقه کویری و خشک یعنی چه؟      

  پس مدیریت غلط باعث خشک شدن 
موقت کوهرنگ شده بود؟   

 شما یک چشمه دارید و یک سرچشمه؛ 
سرچشمه آب و آبادانی و توسعه به من می دهد 
توسعه شهری و رونق کشاورزی می دهد اگر با 

این دید وسیع ببینیم سرچشمه کوهرنگ را 
تخصیص نمی دهیم اما در همان چشمه کوهرنگ 
تخصیص های آبی انجام شد و چشمه مدتی کور 
شد.        آینده دز را مثل همین کوهرنگ ببینید 
در سد دز رسوبات دارد بالا می آید و اگر سد 
بختیاری زده نشود در سال 14۲0 خوزستان 
دیگر آب شرب ندارد درحالی که خوزستان 
همین الان هم با مشکل بی آبی روبه روست در 
آینده چه می شود؟ آینده دز و خوزستان کوهرنگ 
و شهرکرد فعلی است و باید به فکر سد بختیاری 
و مدیریت سرچشمه دز باشیم باید در توسعه 
پایدار در برُدار علم حرکت کنیم و برُدار سیاست 

و اقتصاد به موازات علم باشد.       
  طرح های انتقال آب در منطقه را چطور 

ارزیابی می کنید؟   
 باید یکپارچه نگر و جامعه محور باشیم. 
از پایاب تا سراب، از سرچشمه تا منتهی الیه 
رودخانه باید با توجه به تاریخچه آبادی ها و 
منابع و همچنین افق )طرح آمایش سرزمین 
با افق 1440 و یا بیشتر( با ضرایب ریسک 
مخاطرات، تخصیص آب رودخانه را تدوین 
کرد. چیدمان و جانمایی صنایع آب بر، اصلاح 
الگوی کشت، آبخوان داری و آبخیزداری )احیای 
چرخه آب از سطح به زیرسطحی و بالعکس( و... 
همگی راهکارهای بحران های شدید آب است. 
همین الان اگر مسئولان با استفاده از نخبگان 
و فرهیختگان و تشکیل کارگروه های تخصصی 
)بدون فضای سیاسی و فقط تعهدات علمی(... 

کار را آغاز کنند بهتر است تا فردا  .    
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a r m a n m e l i . i r

 معتادان راه آهن
فضای سبز روبه روی بیمارستان بهارلو که به سمت جوادیه 
می رود تبدیل شده است به  پاتوق زنان و مردان معتادی که 
در این محوطه باز مشغول به استعمال مواد مخدر هستند و 
هیچ ارگانی نه شهرداری و نه نیروی انتظامی جلوی این افراد را 
نمی گیرند و در ملاء عام مشغول به مصرف مواد مخدر  هستند. 
از مسئولان عاجزانه تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی 

کنند. 
احدی از تهران 

خط6 مترو
در خط 6 مترو ایستگاه میدان شهدا به سمت امام حسین)ع( 
و بالعکس صندلی برای نشستن بسیار کم است. با توجه به 
اینکه مدت رسیدن قطار در این ایستگاه حدودا 15 دقیقه 
است و مسافران اکثرا از محل کار برمی گردند و خسته هستند 
ایستادن به مدت 15 دقیقه معقول نیست. از مسئولان ایستگاه 

میدان شهدا درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 
همتی از تهران 

هزینه دندانپزشکی
هزینه های دندانپزشکی آنقدر گران شده است که مردم به 
دلیل هزینه زیاد دیگر سراغ دندان پزشک نمی روند و این امر 
باعث می شود که در قبال درست نکردن دندان هزاران بیماری 
دیگر سراغ بیماران می رود. وزارت بهداشت باید کاری انجام 
دهد که قیمت و هزینه دندانپزشکی واقعا پایین بیاید و لااقل 
بتوانند با بیمه تامین اجتماعی اکثر هزینه ها را انجام دهند. 

چون واقعا این موضوع بسیار مهم است. 
صمدی از تهران

         88760176                

یادداشــــت

 پیداشدن نوزاد در کنار سطل زباله
روز گذشته، نوزاد پسری که بنا بر اعلام 
تکنیسین های اورژانس چندساعت از به دنیا 
آمدن آن می گذشت، در کنار یک سطل زباله پیدا 
شد. بر اساس این خبر که خبرگزاری مهر آن را 
منتشر کرد، این نوزاد در محله افسریه، خیابان 
15متری، نبش خیابان ۲9 جنب سطل زباله 
پیدا شد. گفته می شود، عوامل اورژانس این نوزاد 
را به بیمارستان فیروزگر منتقل کردند. پیشتر 
هم خبرهایی مبنی بر پیداشدن نوزادان تازه به 
دنیا آمده در سطل های زباله در شهرهای مختلف 

ایران منتشر شده بود. 
 
وزارت ارتباطات، افزایش سرعت اینترنت 

را یکی از دستاوردهای خود برشمرد
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات گزارشی 
از فعالیت های یکساله خود به دولت ارائه کرد. 
این وزارتخانه، در این گزارش از افزایش سرعت 
اینترنت همراه و ثابت در یک سال گذشته خبر 
می دهد. همچنین اعلام شد فعال سازی قفل 
کودک از جمله دستاوردهای وزارت ارتباطات 
اعلام شده است. در این گزارش به برنامه های 
وزارت ارتباطات نیز اشاره شده است به عنوان 
مثال، در بخش ضدعفونی فضای مجازی به 
لزوم تشدید مبارزه با ابزارهای غیردولتی مانند 
فیلترشکن و VPN اشاره شده است. از نکات این 
گزارش، اشاره به فعال سازی قابلیت جست وجوی 
ایمن موتورهای جست وجو به عنوان دستاورد 
وزارت ارتباطات است. در این گزارش، فعال 
ایمن، اصلاح  سازی خودکار جست وجوی 
خروجی موتورهای جست وجوی خارجی در 
کشور عنوان شده که این اقدام نمایش محتوای 
سخیف و بسیار خشن را از خروجی موتورهای 
جست وجوی خارجی حذف کرده است. در این 
گزارش همچنین گفته شده »پیشرفت شبکه 
ملی اطلاعات، به حدود 44درصد رسیده است.«

 اولین مورد ابتلا به وبای التور 
در ایلام شناسایی شد

علی نیکونهاد، معاون بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی ایلام، از شناسایی فرد مبتلا به 
بیماری التور در ایلام خبر داد و ضمن هشدار به 
شهروندان در رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
اظهار داشت: التور یک بیماری حاد اسهالی 
است که عامل آن میکروب وباست. او درباره 
تبعات این بیماری گفت: علائم بیماری ناشی از 
سمی است که توسط میکروب در روده باریک 
افراد آلوده ترشح می شود، بنابراین میکروب از 
طریق مدفوع انسان در محیط پخش می شود 
و آب و غذا را آلوده می کند. نیکونهاد به علائم 
این بیماری اشاره و بیان کرد: اولین شکایت 
بیمار احساس پری و غرغر شکم است، به دنبال 
آن اسهال آبکی شدید، با دفعات اجابت مزاج 
غیرقابل شمارش بدون دل درد، دل پیچه و 
تب، همچنین استفراغ بدون حالت تهوع قبلی، 
گرفتگی عضلات پشت ساق پا، عطش فراوان و 
فقدان خون در مدفوع است. معاون بهداشتی 
دانشگاه علوم پزشکی در ادامه به علت ابتلای 
فرد شناسایی شده به بیماری التور در ایلام 
گفت: فرد مورد نظر مسافر بوده که در مرز 
مهران شناسایی شده و تحت درمان قرار گرفته 
است. او به شهروندان ایلامی توصیه کرد که از 
نوشیدن آب آشامیدنی ناسالم، خوردن غذاهای 
سرد و بین راهی پرهیز و به شستن مناسب 
دست ها پس از استفاده از سرویس بهداشتی 
اقدام کنند که این موارد بهترین راه های مصون 

ماندن از این بیماری است. 

آیا بعد از پیروزی انقلاب 
چادر را  اجباری کردیم؟

 اسدا... بادامچیان دبیرکل حزب 
موتلفه اسلامی، درباره برخورد های 
صورت گرفته در حوزه حجاب و 
عفاف گفت: »با چه کسانی برخورد 
می شود؟ آیا بعد از پیروزی انقلاب 
چادر را اجباری کردیم؟ خیر. 
بدحجابی و بی حجابی از همان 
سال 57 به بعد وجود داشته است. 
در سال 58 که خانم های بی حجاب 
مقابل دادگستری آمدند و علیه 
حجاب تظاهرات کردند و کسی با 
آن ها برخورد نکرده امروز چه کار 
می کنند؟ آیا با خانمی که روسری 
نمی گذارد و خلاف قانون رفتار 
می کند با او برخورد شده است؟ 
خیر. امروز اعتراض همه طرفداران 
حجاب و متدینان این است که چرا 
با بدحجابان برخورد نمی شود. اکثر 
زنانی که امروز به آن ها بدحجاب 
گفته می شود، افرادی نیستند که 
اگر مردی بخواهد به آن ها دست 

بزند با آن مرد مقابله نکنند. 

نورا حسینی
 روزنامه نگار

برخی بانوان ترک نشین 
موتورسیکلت ها حجاب 

مناسب ندارند

 سردار حسین رحیمی، فرمانده 
اشاره  با  بزرگ،  تهران  انتظامی 
به اینکه دربرخی موارد مشاهده 
می شود برخی بانوان ترک نشین 
سرنشینان  و  موتورسیکلت ها 
خودرو ها فاقد حجاب و پوشش 
لازم و مناسب هستند، گفت: »لازم 
است که شهروندان دقت لازم را 
درخصوص رعایت شئونات اسلامی 
داشته باشند.«او افزود: »پلیس در 
راستای مطالبات مردمی با مصادیق 
برخورد  بدپوششی  و  بدحجابی 
خواهد کرد و این موضوع به طور 
جدی در دستور کار پلیس قرار 
دارد.«فرماندهی انتظامی تهران 
بزرگ همچنین یادآوری کرد: »به 
صورت هدفمند طرح دستگیری 
و  راهنمایی  تابلو های  سارقان 
رانندگی در دستور کار پلیس های 
پیشگیری و راهور وجود دارد و در 
این زمنیه باند هایی دستگیر شده اند 
که غالبا پیمانکارانی بوده اند که در 

این حوزه فعالیت داشته اند.«

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

بررسی عوامل گل آلودشدن کوهرنگ در گفت وگو با یک کارشناس ژئوتکنیک؛ 

دومینوی بی آبی و سوء مدیریت
      مشکلات کم آبی ایران 20درصد در اثر تغییر اقلیم است و 80درصد به دلیل عدم مدیریت صحیح منابع آب    

آرمان ملی :یک عضو کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس درباره اینکه آیا دولت 
سیزدهم قرار است روند ستاره دار کردن 
دانشجویان و محرومیت آنان از حق ادامه 
تحصیل را پیش بگیرد، می گوید که در تمام 
دانشگاه های دنیا، دانشجو بودن یک سری 
ضوابط و مقررات دارد. بستگی به تخلفاتی که 
دانشجو، کارمند یا استاد انجام می دهد، به طور 
طبیعی یک مجازات هایی هم در نظر گرفته 
شده است. بحث ستاره دار بودن یا نبودن یک 
بحث انحرافی است، بالاخره بین میلیون ها 
دانشجو که ما در طول این سال ها داشته ایم، 
ممکن است افرادی هم تخلفاتی داشته باشند 
و این تخلفات هم ممکن است سنگین باشد 
و مجازاتی هم برایش در نظر گرفته شود. در 
روزهای اخیر ضیا نبوی، فعال دانشجویی با 
انتشار متنی در اینستاگرامش اعلام کرده 
که برای بار سوم از ادامه تحصیل محروم شده  
است. او عنوان کرده است که با وجود قبولی در 
آزمون دکترای جامعه شناسی با رتبه 1۲، به او 
اعلام شده که »صلاحیت عمومی« برای ادامه 
تحصیل در دانشگاه را ندارد و برای بار سوم 
ستاره دار شده  است. مهرداد ویس کرمی در 
گفت وگو با انتخاب، در واکنش به محرومیت از 
تحصیل این دانشجو، گفت: »در بحث پرونده 
وقتی اسم و مورد خاصی را مطرح می کنید 
باید حتما جزئیات مشخص باشد. ممکن است 
کسی در طول مدتی جرمی را مرتکب نشود و 
بعدا در طول زمان مرتکب یک سری تخلفات 
جدیدی شود یا مجازات تعلیقی داشته باشد. 
به باورم باید به طور موردی دقیقا معلوم شود 

که وزارت بر چه اساس استناد کرده است. ولی 
حتما هر چه هست باید عادلانه باشد تا جرم و 
جزا بایکدیگر تناسب داشته باشد.«این عضو 
کمیسیون آموزش مجلس همچنین در پاسخ 
به پرسشی مبنی بر اینکه آیا این دولت هم 
قرار است روند ستاره دار کردن دانشجویان و 
محرومیت آنان از حق ادامه تحصیل را پیش 
بگیرد، عنوان کرد: »در تمام دانشگاه های دنیا، 
دانشجو بودن یک سری ضوابط و مقررات دارد. 
بستگی به تخلفاتی که دانشجو، کارمند یا استاد 
انجام می دهد، به طور طبیعی یک مجازات هایی 
هم در نظر گرفته شده است. صرف نظر از اسم 
این مساله که بعضی به دنبال این هستند که 
کلیدواژه ای درست کنند و حقیقت را با آن 
پنهان کنند، هر شخصی، هر تخلفی که کرده 
است باید به صورت کاملا شفاف و قانونی 
بررسی شود و سپس مطابق مقرراتی که در هر 
سازمانی وجود دارد، مورد بررسی قرار گیرد تا 
اگر تخلفی کرده است، متناسب با شرایطش 
مجازاتی در نظر گرفته شود.«ویس کرمی 
افزود: »بحث ستاره دار بودن یا نبودن یک 
بحث انحرافی است، بالاخره بین میلیون ها 
دانشجو که ما در طول این سال ها داشته ایم، 
ممکن است افرادی هم تخلفاتی داشته باشند 
و این تخلفات هم ممکن است سنگین باشد و 
مجازاتی هم برایش در نظر گرفته شود. بر این 
اساس، موردی که مدنظر شماست باید دقیقا 
اعلام شود که چه جرمی مرتکب شده، چه کار 
کرده و چه مجازاتی برایش در نظر گرفته شده 
است. اینکه به صورت کلی قضاوت کنیم، به 

باور من اشتباه است.«

آرمان ملی :علیرضا الماسوندی، معاون 
تلفیق و امور تنظیم گری شرکت مدیریت منابع 
آب ایران نشست اعضای شورای آب استان 
همدان، گفت: ورودی سد اکباتان صفر است و 
اکنون 450 لیتر در ثانیه آب از این سد برداشت و 
از طریق تصفیه خانه اکباتان وارد شبکه آبرسانی 
شهر همدان می شود. او اظهار داشت: کدورت 
آب سد اکباتان نسبت به گذشته 10 برابر شده 
که این موضوع مشکلاتی را در زمینه شست و 
شوی فیلترهای تصفیه خانه ایجاد کرده است. 
پیش از این خروجی سد اکباتان یک هزار و ۲00 
لیتر در ثانیه بود که 800 لیتر آن در تصفیه 
خانه بهشتی و 400 لیتر نیز در تصفیه خانه 
اکباتان تصفیه و وارد شبکه آبرسانی می شد. 
او ادامه داد: چند روزی است که تصفیه خانه 
بهشتی از مدار خارج و این موضوع موجب ایجاد 
مشکلاتی در زمینه تامین آب شهرک بهشتی و 
مناطقی اطراف آن شده است. معاون تلفیق و 
امور تنظیم گری شرکت مدیریت منابع آب ایران 
گفت: بررسی هایی صورت گرفته است تا آب های 
سطحی و روان همدان، از جمله رودخانه های 
دره مرادبیک و عباس آباد را به شبکه آبرسانی 
شهر متصل کنیم. او با بیان اینکه استفاده از 
منابع آب های زیرزمینی مهم ترین راهکار کوتاه 
مدت برای تامین آب همدان است، ادامه داد: 
برای حل وضعیت اضطراری همدان، تعدادی 
چاه در مناطق خالق وردی و آق حصار حفر 
شده و اجاره چاه های کشاورزی در دستور کار 
قرار گرفته است. به گزارش ایرنا، در پی کاهش 
جدی بارش ها و خشکسالی ناشی از آن، ذخیره 
آب سدهای استان همدان به ویژه سد اکباتان 

به عنوان منبع اصلی تامین آب شهر همدان 
بسیار کاهش یافته است. همین امر از ابتدای 
هفته جاری موجب بروز مشکل و تنش آبی در 
شهر همدان و اعمال زمان بندی قطع شبکه در 
شهر شده است. طرح آبرسانی به شهر همدان 
یکی از اقدامات موثر و پایدار برای رفع مشکل 
کم آبی است که این پروژه در 18 سال گذشته 
بلاتکلیف بوده و پیشرفت بسیار کمی داشته 
است، از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم این 
پروژه با پیگیری های جدی استاندار همدان و 
حمایت های دولت پیشرفت قابل توجهی داشته 
است چراکه اقدامی راهگشا و پایدار برای رفع 
مشکل کم آبی همدان است. منابع آبی و ذخیره 
سد اکباتان به عنوان منبع اصلی تامین آب شهر 
همدان نیز به کمترین میزان خود و رسیده و 
به نوعی خشک شده است و از منابع آب های 
زیرزمینی برای تامین آب مورد نیاز مردم شهر 
همدان استفاده می شود. در حال حاضر آب 
آشامیدنی مصرفی شهر همدان از طریق 70 
حلقه چاه در مناطق دشت همدان-  بهار و 
خالق وردی تامین می شود. علی اکبر محرابیان، 
وزیر نیرو در جریان سفر به استان همدان به 
منظور بازدید از طرح آبرسانی به همدان و 
همچنین بررسی روند مسائل و مشکلات مرتبط 
با خشکسالی و تنش آبی این استان با اشاره به 
تلاش جدی دولت برای رفع مشکل تنش آبی 
ناشی از خشکسالی از جمله در استان همدان 
گفت: شمارش معکوس برای افتتاح ابرپروژه 
آبرسانی به همدان آغاز شده و مرحله اول طرح 
آبرسانی به همدان ظرف ۲ تا سه هفته آینده به 

بهره برداری می رسد. 

              عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس، از ستاره دار کردن دانشجویان می گوید؛

درتمامدنیادانشجویانمتخلفرامجازاتمیکنند
معاون شرکت مدیریت منابع آب: 

سداکباتانهمدانهفتهآیندهازمدارخارجمیشود

باید دست گشت ارشاد 
را بوسید

معاون اسبق اجتماعی نیروی 
انتظامی می گوید: به نظر من باید 
دست پلیس را هم بوسید که از 
آبروی خودش گذشت و آمد در 
خیابان ها با بی حجابی ها برخورد 
کرد. وظیفه پلیس، برخورد با 
جرم و هنجارشکنی است و اگر 
ناامنی  نباشد،  مقتدر  پلیس، 
بهمن  سردار  می شود.  بیش تر 
کارگر، که حالا رئیس بنیاد حفظ 
آثار و ارزش های دفاع مقدس 
است، گفته: »اگر گشت ارشاد 
نبود، خیلی قبل تر بی حجابی در 
ایران صورت گرفته بود. این در 
حالی است که وقتی گشت ارشاد 
کار خودش را کنار گذاشت، دیدید 
که در خیابان ها کشف حجاب 
و بی حجابی زیاد شده است.«به 
»اکنون  کارگر،  سردار  گفته 
شبکه های  با  همصدا  بعضی ها 
ایران  و  بی بی سی  خارجی 
اینترنشنال شده اند و حرف های 
آن ها را تکرار می کنند که باید کار 

فرهنگی صورت بگیرد!«

آرمان ملی-  نفیسه مجیدی زاده: کوهرنگ میرابی است که در یک سال گذشته هم خشک شده و هم گل آلود! دلایل پیش فرض برای 
گل آلودگی کوهرنگ زیادند؛ کمی خشکسالی و تغییر اقلیم، مقدار زیادی سوءمدیریت منابع آبی و تاثیر حفر تونل انتقال آب و تاثیر 
زلزله اندیکا و بارش های مونسون و... همه دست به دست هم دادند تا چشمه ای که سالانه تا 11 میلیارد مترمکعب آب داشته است و 
سرچشمه تامین آب استان های همجوار بوده، گل آلود و گاه بی آب بماند.    کارشناسان، دلایل مختلف و گاه متضادی را برای گل آلود 
شدن این چشمه مطرح می کنند. حمیدرضا یاقوتی؛ کارشناس ژئوتکنیک، مشکل را در مدیریت منابع آب کشور می داند و معتقد است 
آینده  دز و خوزستان، کوهرنگ فعلی است و بعد از استان چهارمحل و بختیاری استان خوزستان دارای آب گل آلود خواهد شد.    حالا که 
بی آبی دومینووار شهرهای مختلف را درگیر می کند و از شهرکرد به همدان می رود، نیاز به مدیریت صحیح منابع آبی و توسعه پایدار و 

توجه به دانش آبخیزداری بیش از پیش احساس می شود.      آنچه می خوانید، حاصل این گفت وگوست؛  


